

# 宜蘭縣宜蘭市 新生國民小學



宜蘭縣宜蘭市新生國民小學位於宜蘭市北側，臨近宜蘭河與金同春圳，環境優美、交通便利，深具蘭陽平原的人文與自然特色。學校前身為力行國小新生分班，於1961年（民國50年）創立；在1964年（民國53年）奉准獨立設校，正式命名為「宜蘭縣宜蘭市新生國民學校」。

新生國小所屬的社區具有豐富的地方文化與產業歷史，包括北津磚窯等早期磚窯遺址，展現地方傳統工藝的發展軌跡；周邊亦保留灌溉水圳如金同春圳等人文景觀，反映宜蘭農耕社會的生活記憶。學校坐落於宜蘭河左岸，因此以「蘭城左岸最亮眼的學校」自我定位，呈現其深耕地方、連結社區的精神。

多年來，新生國小在穩定發展中持續推動校務革新，並在在地文化脈絡中形塑校園特色，使學校成為兼具歷史傳承與教育活力的優質學府。



## Shin-Sheng Elementary School

Shin-Sheng Elementary School, located in northern Yilan City near the Yilan River and the Jintongchun Irrigation Canal, enjoys a pleasant environment enriched by both natural and cultural landscapes. The school traces its origins back to 1961, when it was first established as a branch class of Lixing Elementary School. It was officially approved as an independent school in 1968 and named "Shin-Sheng Elementary School."

The surrounding community is known for its rich cultural heritage and traditional industries. Historical sites such as the Beijin Brick Kiln reflect the region's early craftsmanship and industrial development, while irrigation systems like the Jintongchun Canal highlight the agricultural history of the Lanyang Plain. Situated along the left bank of the Yilan River, the school proudly identifies itself as "the most remarkable school on the left bank of Lancheng," demonstrating its close connection with local culture and community life.

宜蘭縣宜蘭市茭白里2鄰大坡路一段100號  
#100, Sec. 1, Dapo Rd, Yilan City, Taiwan  
+886 3 928-3791  
www.sses.ilc.tw

Over the decades, Shin-Sheng Elementary School has continued to grow and evolve while maintaining its historical roots. With its strong community ties and deep appreciation for local heritage, the school remains a vibrant and respected educational institution within Yilan City.

## Features of Shin-Sheng Elementary School, Yilan City 宜蘭市新生國民小學特色簡介

Shin-Sheng Elementary School in Yilan City is well known for excellence in music, sports, and bilingual education.

宜蘭市新生國小以音樂、體育及雙語教育的卓越表現聞名。

The concert band and percussion ensemble have earned top honors in Yilan County music competitions. Every Christmas, the band performs at National Yang Ming Chiao Tung University Hospital, long-term care centers, and children's homes, spreading warmth through charity concerts.

本校管樂團與打擊樂團在宜蘭縣音樂比賽中屢獲佳績，每年聖誕節更前往陽明交大醫院、長照中心與育幼院進行公益演出，以音樂傳遞愛與關懷。



In sports, the track-and-field and badminton teams excel in county tournaments, demonstrating strong discipline and teamwork. The soccer club continues to grow, nurturing younger athletes' enthusiasm and collaboration.

體育方面，田徑與羽球校隊在縣級比賽中表現亮眼，展現紀律與團隊精神；足球社團也逐步茁壯，激發學生的運動熱情與合作能力。

The school also leads in bilingual education, especially in health and PE classes, where students learn English through real-life action. Shin-Sheng teachers are often invited to share their lesson designs across Yilan and beyond.

在雙語教育上，新生國小將英語融入健康與體育課程，讓學生在實際活動中自然運用英語，教師亦多次受邀至縣內外分享教學成果。

With music to inspire, sports to strengthen, and bilingual learning to broaden horizons, Shin-Sheng cultivates confident, caring, and globally minded students.

以音樂啟發心靈、體育強健體魄、雙語拓展視野，新生國小培育出自信、關懷且具國際觀的孩子。